
S seje širjega sosveta UJU — poverjeništvo Ljubljana. 

Pozdravljam Vas, zastopnike sloven
skega dela Jugoslovanskega učiteljstva, 
ki ste se zbrali iz vseh delov Slovenije 
v LJubljani na poziv ožjega sosveta, da 
pregledamo delo, ki smo ga vršili od 
zadnje seje. da pregledamo svoje strem
ljenje in napore v dosego svojih smo
trov, da premotrimo sedanji naš položaj 
in določimo smernice svojemu delu v naj
bližji bodočnosti. Ne le slovenski del uči
teljstva. vse članstvo UJU se živo zani
ma za današnji naš sestanek in z zanima
njem pričakuje naših ukrepov in sklepov. 
Zato izražam s tega mesta iskreno željo, 
da bi naša posvetovanja, naši ukrepi in 
sklepi imeli najlepše in najboljše uspehe 
ftam v ponos in v prid ter v napredek 
narodnemu šolstvu v blaginjo naše mile 
domovine, svobodne naše kralievine. 

Dolžnost in naloga moja je. da Vam 
podam poročilo v glavnih potezah o de
lovanju poverjeništva Ljubljana od zad
nje seje, ki se je vršila v Mariboru me
seca avgusta lanskega leta. Tako pridru
žim k prvi točki današnjega dnevnega 
leda drugo točko. 

Okrajni šolski nadzorniki. 
Ljut boj se je bil za okraine šolske 

nadzornike na bivšem Kranjskem. Po
slovna doba je bila tem nadzornikom že 
potekla koncem leta 1919. Vsi ti nadzor
niki so bili pristni Slomškarii in kot taki 
/vesti sluge klerikalne stranke. Naše po
verjeništvo je delale na to. da se imenu
jejo novi šolsfti nadzorniki, in da se šte
vilo nadizorniških mest pomnoži za to
liko, da dobi vsak politični okrai svojega 
nadzornika. To se nam je pgsrečilo. To
ila preden je prišla zadeva v sklepanje 
na višjem šolskem svetu, si ie znal po
verjenik dr. Vrstovšek ustvariti v tej 
korporaciji zanesljivo klerikalno večino 
na ta način, da je pridelil zanesljivega 
klerikalnega člana poročevalca v uprav
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nih zadevah. Na seji višjega šolskega 
sveta dne 19. avgusta 1920. na kateri je 
bilo to vprašanje na dnevnem redu, je šlo 
vse kakor po vrvici. Vsi predlogi, ki jih 
je stavil poročevalec, višji šolski nadzor
nik Gangl, so bili izvzemši Ljubljano, od
klonjeni, četudi je med 11 kandidati pred
lagal 4 Slomškarje, izrazite klerikalce, 
sprejeti pa so bili Štrukljevi predlogi. 
Poverjeniku za uk in bogočastie dr. Vr
stovšku se je jako mudilo, ker se mu je 
takrat že majal poverjeniški stolček. Ne
mudoma je pritrdil sklepu višjega šol
skega sveta in imenoval predlagane nad
zornike, poslal jim dekrete in morali so 
takoj zasesti svoja mesta. Mi smo takrat 
že trdili, da Vrstovškovo imenovanje ne 
bo obveljalo, da so ti nadzorniki muhe 
enodnevnice. Pravico imenovanja okraj
nih šolskih nadzornikov ima le ministr
stvo, pa naj se opira na sedai veljavni 
šolski zakon ali pa na bivše avstrijske 
predpise. Mi smo v obširni spomenici, ki 
smo jo poslali prosvetnemu ministrstvu, 
pojasnili položaj ter prosili, inai razreši 
Vrstovškove nadzornike od službe in 
imenuje z malimi izjemami one. ki so pri 
višjem šolskem svetu ostali v manjšini. 
To se je zgodilo. Sedaj pa se je začel nua 
boj med prosvetnim ministrstvom in po
verjeništvom za uk in bogočastje v 
'. jubljani. Mi srno neprestano posredo
vali v Beogradu: pošiljali smo vloge 
brzojavke, posredovali so naši poslanci, a 
Vrstovšek se ni udal. Ustavili so plačo 
Vrstovšku in njegovim nadzornikom, po
slali so v Ljubljano posebnega delegata, ki 
naj bi razrešil zadevo, a Vrstovšek se 
tudi sedaj ni udal. Šele po njegovem od
stopu so odpoklicali njegove nadzornike 
z njihovih mest in nastopili so nadzorniki, 
ki jih je imenovalo ministrstvo. Dosegli 
smo lep uspeh, četudi ne popolen. ker so 
med nadzorniki še vedno triie Slom
šikarjiklerikalci. 

Bivši predsednik višjega šolskega sveta. 
S prejšnjim predsednikom višjega 

šolskega sveta naša organizacija že 
zdavnaj ni bila zadovoljna. Mož je bil 
dvorezen nož, samovoljen in neodkrit v 
svojem uradovanju. Ako ni šlo vse po 
njegovi volji, ali pa če se ga je zasačilo 
na pristranski poti. je kar besnel in me
tal neljube mu ljudi iz sobe. Naši organi
zaciii ie semintja ugodil, ker se je bal, 
sicer se je pa rad prezirljivo, porogljivo 
in zaničljivo izražal o njej. Držal se je pa 
kot klop svojega stolčka, zato ga je bilo 
težko dvigniti. V soglasju in s sodelova
njem društva slovenskih profesoriev smo 
mu izpodkopali tla in mož je moral iti. 

Nova sestava višjega šolskega sveta. 
V zvezi s predsedniškim vpraša

njem se je moralo rešiti tudi vprašanje 
višjega šolskega sveta Tu so imeli kle
rikalci po Vrstovškovi zaslugi, kakor 
sem že omenil, zanesljivo večino. Ko je 
nastopil v Beogradu vlado Pašič in se je 
spremenila deželna vlada v Ljubljani, so 
zavladale v višjem šolskem svetu ne
vzdržne razmere. Zadnjo sejo je imel dne 
29. novembra 1921. Odslej je bil v ago
niji. Pri novem vodji poverjeništva za uk 
in bogočastje smo posredovali za novo 
sestavo višjega šolskega sveta. V so
glasju z našo organizacijo in Drutšvom 
slovenskih profesorjev je izdelal novi po
verjenik nov načrt za sestavo in poslo
vanje višiega šolskega sveta. Novi načrt 
naredbe je odobril ministrski svet in pod
pisal regent. Obenem je bil imenovan 
nov predsednik, ki mirno, previdno in 
pravično vodi šolstvo v Sloveniji. Želim, 
da bi gospod predsednik dolgo ostal na 
svojem mestu v prospeh in napredek na
šega šolstva. 

Volitev v višji šolski svet. 
Dotakniti se moram pri tej priliki 

tudi volitve naših zastopnikov v višjem 
šolskem svetu. Kresala so se mnenja, 
trdo smo trčili skupaj semintia. a ko je 
prišlo do resnosti, smo nastopili solidar

no, pokazala se je naša stara (Preizkušena 
železna disciplina, na katero smo lahko 
ponosni, kakor noben drug stan. Dokler 
vlada med nami taka vzajemnost, smo 
močni, in ni se nam treba bati nikogar. 
Zato kličem: Slava zavednemu sloven
skemu učiteljstvu! V višjem šolskem 
Fvetu imamo sedaj na vse strani zanes
ljivo večino' Tu sede možje, ki so ne
omajni značaji, vneti za napredek šol
stva. 

Aktualno pa je sedaj tudi nadzorni
ško vprašanje na bivšem Štajerskem, v 
Prekmurju in v Mežiški dolini. Ker se bo 
o tem še danes vršila razprava, ne go
vorim dalje o tej zadevi. 

Dnevnice zakonskih dvojic. 
To je vprašanje, ki razburia učite

ljice, ' ki so poročene z učitelji ali urad
niki, in njih može. T,e zakonske dvojice 
so storile razne korake, da bi se odpra
vila krivica: nekatere so izstopile iz or
ganizacije, češ, da se ta ni dovolj za
vzela za njih koristi, sklicevale so sestan
ke in sklepale ogorčene resolucije itd. 
Taktika prvih je najslabša. Namesto da 
bi se organizaciie še bolj oklenile, ker 
morajo vedeti, da se le potom organiza
cije da kaj doseči, so jo zapustile. Do ten 
organizacija nima nobenih dolžnosti več. 
Krivično ie predbaeivanje. da ooverjeni
štvo ni ničesar storilo v tej zadevi. Mari
borske resolucije so se poslale na na
slove. V smislu mariborskega sklepa bi 
morala iste resolucije odobriti in podpi
sati vsa okrajna učiteljska društva, a do 
danes je poslalo te resolucije samo 7 dru
štev. Poverjeništvo čaka. kedai jih poš
ljejo še druga društva, da jih pošljemo 
na naslove. Ko sva se s tovarišem Gnu
som mudila od 22. do 26. aprila v Beo
gradu, sva osebno posredovala v tej za
devi pri ministrstvu, a dobila sva odgo
vor, iz katerega sva razvidila in se pre
pričala, da je vsak korak, ki se stori v 
tem pogledu, brezuspešen, vsak trud za
man. Minister stoji na stališču, da dnev
nice niso plače za službo in delo. temveč 



doklada. ki naj zboljša socijalno bedo, 
socijalni položaj. Minister pravi, da mora 
učitelj, ki ni poročen z učiteljico, skrbeti 
za svojo ženo. za katero dobiva še manj
še dnevnice. Položaj otežkoouie tudi to, 
da pridejo v poštev tudi uradniki, ki ima
jo učiteljice za žene. Srbski in hrvatski 
del učiteljstva je preverjen, da tu ne pri
dejo do uspeha, zato se o tem že nič več 
ne govori in ne razpravlja. 

Plače meščanskega učiteljstva. 
Enako težka stvar je regulacija plač 

meščanskega učiteljstva. V Srbiii nimajo 
meščanske šole. zato jih ne omenja za
kon z dne 23. julija 1919 in ne odmerja 
plač meščanskemu učiteljstviu. Tudi v 
tem vprašanju se venomer ipredbaciva 
poverjeništvu, da ne stori svoie dolžno
sti.. Jaz pa pravim, da v nobeni zadevi 
nisem tolikokrat posredoval pri vseh me
rodajnih faktorjih, kakor ravno v zadevi 
plač meščanskega učiteljstva. Vsa priza
devanja v tem pogledu sem opisal v 
»Učiteljskem Tovarišu«. Žal, da ie bil ves 
trud zaman. Pa če je stvar enkrat zavo
žena, je zavožena in se le težko spravi 
zopet na pravi tir. Tudi v tej zadevi sva 
posredovala s tovarišem Gnusom pri mi
nistrstvu p ros vete, ko sva se mudila v 
Beogradu. Dne 25. aprila ob 3. popoldne 
naju je sprejel g. minister Pribičevič. Na 
mojo intervencijo v zadevi plač meščan
skega učiteljstva je odgovoril: Na noben 
zakon, na nobeno naredbo ne morem na
sloniti resolucije tega vprašanja, ne na re
gulacijo plač srednješolskega učiteljstva 
ne na ono državnih nameščencev. Na
praviti bi se morala posebna naredba, 
kar je pa sedai nemogoče, ker bi vzbu
dilo opravičeno nevoljo med srednješol
skim učiteljstvom. da se učiteljstvu 
osnovnih šol zopet zboljšujejo plače, pre
jemki učiteljstva srednjih šol in javnih 
nameščencev pa še vedno niso urejeni. 
V novem šolskem zakonu, ki pride po 
sprejetju ustave v parlamentu v razpravo, 
se bo ugodilo zahtevam meščanskega 
učiteljstva. Dotlej potrpljenje! Tako g. 
minister. Kaj naj sedaj še ukrenemo, da 
pride meščansko učiteljstvo do pravičnih 
svojih zahtev? Vem. da bo vstala danes 
gospa Godčeva iz Limbuša in z nii lastno 
zgovornostjo poudarjala, da se zakon
skim dvojicam godi krivica. Z isto in še 
večjo pravico smejo trditi to meščanski 
učitelji, ker ne dobe plače za svoie delo. 
Oba dela sta v pravu, a kar se doseči ne 
da. ne moremo izsiliti. 

Zborovanje glavnega odbora UJU v 
Beogradu. 

Od 23. do 27. aprila letos se ie vršila 
seja glavnega odbora UJU v Beogradu. 
Na lanskem beograjskem kongresu sta 
bila izvoljena v ta odbor izmed sloven
skega dela učiteljstva Gangl in jaz. Ker 
Gangl zaradi preobilo drugih poslov ni 
mogel sprejeti izvolitve, je stopil na nje
govo mesto tovariš Gnus. Glavni odbor 
ie odobril spremembo. 

Poleg običajnih točk so bile na dnev
nem redu tri važne zadeve: 

1. odstop predsednika Cede Todoro
viča in voliev novega predsednika; 

2. sprememba pravil: 
3. posvetovanje o načrtu novega šol

skega zakona za vso državo. 

Člani glavnega odbora so hoteli naj
i prej vedeti vzroke, zakaj je odstopil pred
i sednik. Člani ožjega odbora so izjavili, 
j da je dalo povod krizi samovoljno nasto

panje predsednika Todoroviča. ki ni skli
■ ceval sej in svojevoljno reševal važne 
, zadeve. Odstopil je tudi glavni blagajnik. 

Ožji odbor je kooptiral Števo Djovdje
' viča in Jovo Joviča. Prvi je prevzel bla
j gajniškc posle, drugi je bil izvoljen za 
! predsednika. Glavni odbor je odobril te 
| ukrepe. 

Važna zadeva na seji glavnega od
, bora je bila nameravana sprememba pra

vil. Poročal je Jovo Jovanovič. Referent 
j je sestavil čisto nova pravila na ipopol
I noma drugačni podlagi. Naše UJU bi se 
i po tem načrtu spremenilo v navadno dru
1 štvo in bi se tako tudi imenovalo. K temu 
! društvu bi lahko pristopali posamezni 
i učitelji. Podlaga temu društvu bi ne bila 
; več okrajna učiteljska društva. Pokrajine 
, bi po načrtu teh pravil ne imele nikake 

organizacije in vsakdo bi neposrednje ob
čeval z osrednjim društvom, 

j O načrtu teh pravil se je vnela dol
I gotrajna debata. Jaz sem izjavil, da so 
! za nas ta pravila nesprejemljiva in indi
; skutabel v tej koncepciji. Po dolgotrajni 
i tu semintja ostri debati se je spteiel tale 
! predlog: 

Načrt predloženih pravil se razunno
! ži in pošlje v pretres vsem okrainim uči

teljskim društvom, da izreko o njem 
; svoje mnenje. Glavnemu odboru se na
| roča, da sestavi k sedanjim pravilom po

slovni red. 
Tretja važna točka dnevnega reda je 

bil razgovor o načrtu šolskega zakona za 
vso državo. Referentu v prosvetnem mi
nistrstvu, našemu tovarišu Stanojeviču, 
je naročil minister Pribičevič. da naj se

, stavi načrt šolskega zakona. O tem svo
; jem načrtu je poročal Stanojevič na seji 
i glavnega odbora. Načrt je jako obsežen 
', in dolgovezen in vsebuje določbe, ki bi 

potisnile naše šolstvo za 50 let nazaj, ako 
bi postale zakon. Tudi je v njem mnogo 
stvari, ki spadajo v izvršilne predpise, 

j ne pa v zakon. Poročevalec je načrt sa
mo prebral: v kako razpravo se nismo 
spuščali, sicer bi bila seja traiala še več 
dni. Poleg tega je posjalo prosvetno mi
nistrstvo 24 načelnih pitanj tičočih se šol
skega zakona, da bi se izjavil o njih 
glavni odbor. O enem samem teh vpra
šanj smo debatirali poldrugo uro. ne da 
bi bili prišli do kakega zaključka. Ker 
smo videli, da ne moremo preobladati 
vse snovi, smo sklenili, da naprosimo mi
nistra Pribičeviča. da skliče anketo, ki 
naj se ji poveri sestava načrta. Člane 
ankete določi glavni odbor iz vseh po
krajin naše kraljevine. V torek, dne 26. 
aprila ob 4. popoldne je sprejel g. mini
ster vseh 25 članov glavnega odbora v 
avdienci. Izročile so se mu razne na seji 
sprejete resolucije. Gospod minister je 
rade volje odobril naš sklep glede sesta
ve in sklicanja ankete za načrt zakona. 
Pri tem je poudarjal, da bode orvi za
kon, ki pride po sprejetju v parlamentu 
v razpravo, šolski zakon. Zato se morajo 
nasvetovani člani ankete takoj sestati in 
ostati toliko časa skupaj, da bo načrt 
gotov. Po avdienci smo se sešli še en
krat na sejo, imenovali člane ankete —■ 
za Slovenijo g. Gangl — in rešili še ne
katere nujne zadeve. Ob %6. zvečer je 
zaključil predsednik zanimivo sejo. 

Stališče napram Slomškovi zvezi. 
O Slomškovi zvezi govorim danes 

zadnji pot. Naše stališče napram njej je 
danes jasnejše, nego kedaj poprej. Jasno 
dejstvo je. da so vsi člani Slomškove 
zveze zvesti pristaši klerikalne stranke 
in zveza sama privesek te stranke. Kle
rikalna stranka pa je protidržavna. deluje 
zoper državno edinstvo in huiska nase 
ljudstvo zoper srbski del našeea naroda, 
ki je največ storil za naše osvobojenje. 
In ker so učitelji Slomškarji zvesti pri
staši klerikalne stranke, so protidržavni 
element, ki se mu ne more izročati naše 
mladine, da bi jo vzgajali v protidržav
nem duhu. Zato morajo Slomškarji ali iz 
šole, ali iz klerikalne stranke! To je moje 
stališče napram Slomškariji in po tem 
stališču se bom ravnal pri svojem delo
vanju. 

Izstop poverjeništva UJU iz Osrednje 
zveze javnih nameščencev. 

Znano Vam je. dragi tovariši in ce
njena tovarišica, da je bilo naše ooverje
ništvo član Osrednje zveze javnih name
ščencev in vpokojencev. Ta organizacija 
ima svoje glasilo »Naš Glas«. Odkar so 
se zboljšale učiteljske plače, je prinašal 
ta list zbadljive članke, iz katerih je go
vorila zavist in nevoščljivost. Napadi so 
bili vedno ostrejši, grdil in smešil se je 
naš stan. Napadi niso prenehali, dasi 
smo prejšnjega predsednika in urednika 
lista večkrat svarili. Ker so se napadi 
nadaljevali in je naš svarilen glas našel 
gluha ušesa, je naš ožji sosvet sklenil na 
zadnji seji, da izstopi iz »Osrednje zve
ze«. Medtem pa so se izvršile spremem
be v predsedstvu te organizacije. Novi 
odbor obžaluje napade na učitelistvo v 
»Našem Glasu« in prosi, da reasumiramo 
sklep o izstopu. Dotični dopis Vam pre
berem ob koncu seje. da sklepate o njem. 

Na delo! 
Tovariši, tovarišica! Za nas in naše 

šolstvo prihajajo silno važni, zgodovin
sko važni časi. V najkrajšem času se bo 
sklepal nov šolski zakon za vso državo, 
ki bo odločil usodo učiteljskega stanu in 
našega šolstva ne za eno. dve leti. mo
rebiti za več desetletji. Vse učiteljstvo 
stoj pozorno na straži, da nam sovraž
niki šolstva ne zanesejo nazadnjaških na
čel v razvoj šolstva in da se ne kratijo 
cravice našega stanu. 

Pa še drug apel imam na Vas. Od 
vzgoje naše mladine je odvisna srečna 
bodočnost naše mile domovine. Vzgo
jujmo našo mladino v državnem duhu, 
vcepljujmo ji v nežna srca vdanost do 
naše narodne kraljevske rodovine in lju
bezen do svobodne naše kralievine. Po
gumno, z moško energijo stopajmo zunaj 
šole nasproti hujskačem proti naši edin
stveni državi. Kjerkoli se pojavijo taki 
elementi, izročimo jih roki pravice, da 
V korenini zatremo ta pogubonosni izro
dek v naši državi. 

S tem pozivom na vse zavedno slo
vensko učiteljstvo končam svoje po
ročilo. 


